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FESTA NANOS 2018
 7 de juliol, 19h
Parc de l'Albereda

Per estrenar juliol com cal no podem 
oblidar apuntar a l'agenda que el 

dissabte dia 7, arriba la Festa dels Nanos i 
Gegants, una oportunitat més per a que 
els més menuts ho passen genial amb els 
seus personatges favorits. Pere, Beatriu, 
Xiulit, Catalineta i els seus companys, 
eixiran al carrer a les set i mitja de la 
vesprada, des de la Plaça de la Sala en 
direcció al parc de l'Albereda al ritme de 
la Colla El Xirivell. Una vegada al parc no 
faltaran les diferents atraccions, el servei 
de barra per al públic assistent i enguany 
a més, l'actuació de Las Alcallinas amb el 
seu festival  a partir de les 22h.

BALCONADES
 Fins al 31 d'agost
Biblioteca Pública

Imprescindible al juliol també és fer-
se amb les bases i participar en la II  

exposició col·lectiva de Balconades orga-
nitzada des de la Biblioteca de Monòver. 
La  proposta va sorgir per primera 
vegada amb motiu del 50 aniversari de la 
mort d'Azorín i el bon resultat fa que ara 
torne a plantejar-se  sota la temàtica "Les 
lletres i la literatura". Les preinscripcions 
es faran a la Biblioteca Pública fins al 31 
d'agost, en horari de 10 a 13h. Les obres 
participants s'exposaran als balcons 
de carrers cèntrics al voltant del carrer 
Major.  La mostra s'inaugurarà el 14 de 
setembre a les 19h. 

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal-Biblioteca
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
965574249 / 688705006
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura-CEPA Freire
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
661417811
Junta Festera de Monòver
673307842
Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Ortega y Gasset,22. Elda
96 695 77 00
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

TELÈFONS D'URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27
Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
JULIOL
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies  6, 10, 14, 18, 22, 26,30
Franco Gómez· Carlos Tortosa,4
Dies  7, 11, 15, 19, 23, 27 ,31
Rafael Peris · Major, 166
Dies  8, 12, 16, 20, 24, 28
Rosario Badenes · Luis Vidal,12
Dies  9, 13, 17, 21, 25,29

HORARI D'AUTOBUSOS
Monòver - Elda
De dilluns a dissabte: 
de 7:30 a 19:30 h.
Diumenges i Festius: 
d'11:30 a 13:30 h. i 
de 16:30 a 20:30 h.
Monòver - Alacant
Laborals: 
7:50, 9:00 i 15:30 h.
Dissabtes: 
9:15, 11:15, 15:15, i 19:15 h.
Elda - Monòver
De dilluns a dissabte: 
de 7 a 19h.
Diumenges i Festius: 
d'11:00 a 13:00h. i 
de 16:00 a 20:00h.
Alacant - Monòver
Laborals: 
8:00, 14:15 , 17:15 i 20:45 h.
Dissabtes: 
10:15,13:15, 15:15 i 20:15 h.

HORARI CEMENTERI

Fins a l'1 de setembre, 
l'horari del cementeri serà:

De dilluns a diumenge:
De 9h a 14h

Se comunica, en relación con los recibos del Impuesto sobre Actividades Económicas 
correspondientes a 2018 y cuando se trate de cuotas nacionales y provinciales, cuya 
gestión recaudatoria corresponde a la Administración Tributaria del Estado, que el 
plazo para efectuar el ingreso será del 17 de septiembre al 20 de noviembre de 2018. 
El pago se efectuará a través de las Entidades colaboradoras en el horario de atención 
al público, o mediante adeudo en cuenta, a través de Internet, en la dirección www.
agenciatributaria.es, en la opción Sede Electrónica. Trámites Destacados Pago de 
Impuestos.

Anuncio de cobranza I .A .E 2018
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Editorial
Juny ha estat carregat d'actes culturals i també d'altres festius entre els quals, com no, ha 

destacat l'elecció de les representants de les pròximes festes. Una elecció que posa en marxa 
el compte enrere per als nostres dies grans i que al juliol s'accelerarà amb la presentació de la 
Revista de Festes que tindrà lloc el diumenge 22. Però també al juliol l'activitat festiva comença a 
les pedanies inaugurant aquest calendari les Canyades de D. Ciro. Arriben dies de desconnexió, 
trobades, carrer i sol, el qual hem rebut enguany amb els braços ben oberts després d'un hivern 
dur i una primavera que sembla haver-se quedat exclusivament dins d'algun gran magatzem. 
Això sí, com sempre els primers a començar a gaudir del carrer i del sol han sigut els més 
menuts que ja aprofiten les seues vacances. Tot un privilegi no exempt de maldecaps per als 
pares i  mares que ja han assumit que la rutina no té cabuda fins a setembre. Els punts de reunió 
es traslladen ara dels parcs, a les piscines i les tovalles i xancles passen a formar part del dia a dia 
juntament amb les cremes de protecció i els gelats. És temps de relax per a uns i de preparatius 
per a altres, en tant que són molts els detalls a tenir en compte abans que arriben les festes. Uns 
preparatius que en el cas de la Comissió de Festes de Santa Bàrbera han contemplat fins i tot un 
marató radiofònic per tal de recaptar fons per a millorar l'aspecte de l'ermita. La crida efectuada 
a través dels micròfons de Ràdio Monòver va comptar, una vegada més, amb la col·laboració 
dels monovers i monoveres d'una manera destacada, aconseguint-se una recaudació important 
que va deixar constància de l'estima del poble cap aquesta part del nostre patrimoni. Ara caldrà 
esperar els permisos corresponents per poder efectuar l'actuació desitjada i veure l'ermita lluir 
d'allò més bé.

Però, no sols la recaptació per a Santa Bàrbera va anar bé, sembla que la hisenda municipal 
comença a fer canviar la fama del consistori, almenys en allò referent al pagament a proveïdors. 
Les factures són abonades a un ritme ja més pròxim a la normalitat i fins i tot les ajudes a 
associacions locals s'han fet efectives en un temps rècord, malgrat que els deutes pendents de 
sentències diverses no donen massa marge a l'optimisme. 

Millores en il·luminació, al parc del Salitre o al cementeri també han sigut notícia en les 
últimes setmanes, però al juliol l'actualitat passa per propostes d'allò més animades com les 
sessions de cine a la fresca que ens proposen des de l'àrea de Cultura. 

És estiu i cal fer nostre el carrer. Tornen les cadires a la porta, els dies sense fi per als xiquets 
i tots els ingredients que fan de l'estiu una temporada amb una llum i un ànim especial. Així 
que a gaudir de l'estiu, s'ha dit!

Molts heu sigut els que heu 
encertat que la fotografia 

del mes anterior corresponia a 
l'actual Ronda de la Constitu-
ció, en aquella época avinguda 
Mártires de la Cruzada. Fins i tot 
heu donat detalls com que a la 
dreta de la imatge s'apreciava la 
porta del garatge de Luis Caldera. 
Però com sols podem tenir un 
guanyador/a, en aquesta ocasió 
ha sigut Amaro Rico. La resta heu 
de continuar participant. Aquest 
mes la fotografia no és tan antiga 
però era perfecta com a exemple 
d'eixes nits a la fresca que porta 
l'estiu. Envieu les vostres respos-
tes, a través de la nostra adreça 
electrònica veinat@monovar.es, o 
directament a la planta baixa de 
l'Ajuntament.
Foto: Arxiu Rafael Poveda.

Endevina el racó

L'elecció de les Reines  2018 ha acaparat 
l'atenció en l'últim mes i ens porta a mirar  cap 
a la celebració de les nostres festes.

Foto:  El Jardinet.

El pròxim número d'El Veïnat estarà al carrer el 
3 d'agost. Si voleu col·laborar-hi recordeu que 
haureu d'entregar els vostres escrits fins el 17 de 
juliol. Per a qualsevol consulta podeu telefonar 
al 96 696 03 11 o contactar amb nosaltres en 
la nostra adreça electrònica veinat@monovar.es. 
Gràcies.

Pròxim número

La foto de 
la portada
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HACIENDA

El cementerio municipal cuen-
ta desde las últimas semanas 

con nuevas escaleras móviles para 
el servicio de nichos en altura. 

La concejala del área, Verónica 
Amat, explicó que "hemos reno-
vado, por primera vez en 25 años, 
las escaleras móviles que permi-
ten a los usuarios y usuarias del 
cementerio atender los nichos en 
altura, invirtiendo más de 3.000 € 
en esta actuación". Amat recordó 
que "esta mejora se suma a la 
adquisición el año pasado, por 
primera vez en Monóvar, de una 
máquina elevadora de féretros 
que posibilita el trabajo de los 
operarios municipales en altura, 
cosa hasta ahora imposible, y que 
ha posibilitado la optimización 
de los recursos del cementerio".

De cara al futuro, Verónica 
Amat ha anunciado que "a estas 
dos actuaciones habrá que añadir 
en breve la inminente construc-
ción de 56 nuevos nichos, en 
cuanto la gestión presupuestaria 
lo haga posible, por un importe 
que ronda los 50.000 €". Lo 
que según la edil "demuestra la 
atención que el gobierno local 
presta al cementerio municipal y 
a la calidad de los servicios que se 
prestan en él".

Abonadas las ayudas a las asociaciones 
locales por importe de 59.500 euros

Mejoras en el 
cementerio

SERVICIOS

El Ayuntamiento ha efectuado 
en las últimas semanas el 

pago de 59.500 €, entre numero-
sas asociaciones del municipio, la 
mayoría de ellas de carácter social 
o, en cualquier caso, con inciden-
cia en colectivos o comunidades 
sociales. 

Entre las asociaciones y colecti-
vos se encontraban las Ampas de 
los centros educativos, así como 
los estudiantes universitarios o la 
Escuela de Música de Monóvar. 
Del mismo modo, también 
recibieron el importe de sus sub-
venciones Cruz Roja, Cáritas, Nit 
i Dia o Com tu, la Junta Mayor 

de Cofradías, las asociaciones de 
hombres y mujeres de la Tercera 
Edad de Monóvar y sus pedanías, 
la Asociación Española Contra el 
Cáncer o la de Amas de Casa.

El Alcalde, destacó el hecho de 
que "en 2015, al año siguiente de 
acceder al gobierno, realizamos 
este mismo pago pero de las 
ayudas correspondientes al año 
2013. Es decir, con más de un año 
de plazo, lo que resultaba muy 
perjudicial para el funcionamien-
to de las asociaciones locales. 
Hoy, este plazo es de tan solo 
cinco meses, lo que demuestra la 
evolución económica de nuestro 

Ayuntamiento y nuestro compro-
miso respecto al tejido asociativo 
del municipio". Asimismo, señaló 
también que "por primera vez, se 
encuentra entre los beneficiarios 
de estas subvenciones el Museo 
de Artes y Oficios de Monóvar, 
entidad con la que, también por 
primera vez, el Ayuntamiento ha 
sido capaz de llegar a un acuerdo 
para su promoción y desarrollo, 
hecho que, igualmente, nos 
alegra muchísimo, y del que 
son buena prueba la cantidad de 
actividades que se están desarro-
llando en este museo".

La actuación se incluye dentro del plan de mejora de iluminación en Monóvar y pedanías.

Nuevas escaleras del cementerio.

SERVICIOS

La calle Murillo estrena iluminación

Junio se estrenaba con la 
iluminación dema la calle 

Murillo, hasta la fecha carente de 
la misma. La concejala delegada 
del área, Verónica Amat, informó 
que la actuación se llevó a cabo 
"en atención a las demandas ve-
cinales que se venían planteando 
desde hace tiempo, al entender 
como ellos que, en efecto, este 
vial debía de contar con ilumina-
ción".

A este respecto, añadió  que "la 
calle Murillo está muy cerca del 
colegio público Cervantes, da ser-
vicio a una zona residencial en la 
que viven muchas familias, con 
personas de todas las edades y  
posibilita el tránsito entre los dos 
lados de la carretera, por lo que 
se utiliza mucho. De modo que 
valoramos muy positivamente 
esta actuación, que ha precisado 
de trabajos verticales y sobre 
el suelo, para la instalación de 

nuevas infraestructuras". Como 
concluyó Amat, “esta obra de 
iluminación se añade a los cam-
bios que ya están efectuándose 
en las luminarias de la población 
y que van a posibilitar que, en 
pocos días, se renueven más de 

600 farolas del municipio y de 
sus pedanías, mejorando la ilu-
minación municipal y apostando 
por un modelo de consumo más 
sostenible económica y medio-
ambientalmente".  
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Según los datos aportados, la reducción de la deuda conjunta del Ayuntamiento  en 2017 ha sido de 1.355.401 euros.

HACIENDA

Satisfacción por la mejora en las cuentas municipales

El 11 de julio a partir de las 11 
de la mañana tendrá lugar 

en el Kursaal Fleta la jornada 
informativa del programa "Co-
mença a Exportar", una iniciativa 
que pretende ayudar a aquellas 
empresas que están empezando 
o pretenden comenzar a exportar 
sus productos/servicios.

En esta jornada informativa, 
impartida por técnicos de la 
Cámara de Comercio de Alicante  
e IVACE con la colaboración del 
ICEX, se hablará de los módulos 
formativos que se van a impartir 
también en Monóvar en septiem-
bre y octubre, así como del tipo 

de asesoramiento que se va a pro-
porcionar a todas las empresas/
emprendedores que lo deseen.

Según el edil del área, José 
Alcaraz, "A través de la conceja-
lía de Industria y Comercio de 
nuevo ponemos a disposición 
de empresas y emprendedores  
una oportunidad de formación 
gratuita, esta vez para poder 
internacionalizar sus productos/
servicios. Entendemos que la 
formación es base fundamental a 
la hora de competir en el actual 
mercado y una formación ade-
cuada es una ayuda importante 
para tener menos problemas o 

lo que es lo mismo, disponer de 
mejores herramientas para que 
el empresario o empresaria que 
pretenda crecer internacional-
mente tenga conocimientos de 
antemano y pueda salvar ciertas 
cuestiones que pueden surgir en 
ese proceso, comunicarse mejor, 
etc…". Las empresas, emprende-
dores y/o emprendedoras que 
quieran asistir a esta jornada 
deberán inscribirse a través de la 
página de la Cámara de Comercio 
o bien pasar por la Concejalía  de 
Industria y Comercio en el Ayun-
tamiento de Monóvar donde les 
facilitarán este trámite.

"Comença a exporta" tendrá módulos formativos en Monóvar
INDUSTRIA

El resultado presupuestario  del 
Ayuntamiento ha sido  positi-

vo en 1.678.724,21 euros, según 
ha indicado el edil de Hacienda, 
Alejandro García.  En este sentido 
García señala que "descontados 
los derechos reconocidos del 
fondo de ordenación más la 
inejecución de la mitad del RD 
4/2012, que suman 1.548.822,06 
euros, el resultado sobre el presu-
puesto de 2017 es de 79.902,15 
euros positivos". 

Dicho presupuesto preveía un 
superávit de 23.108,65€, por lo 
que la desviación ha sido única-
mente de 56.793,50 euros, lo que 
supone un 0,59%, cosa que para  
el responsable del área, "demues-
tra lo ajustadísima que ha sido 
la ejecución presupuestaria, algo 
muy difícil de conseguir, pero 
que un año más se ha logrado". 

En 2015 la desviación fue del 
0,03% y en 2016 de -0,43%. Con 
anterioridad, en 2011 la desvia-
ción fue del 20,04% y en 2012 
del 39,28%, lo que para García 

"demuestra el escaso control que 
había sobre la ejecución presu-
puestaria".

Por otra parte, la deuda tam-
bién ha bajado sensiblemente, 
destacando la mayor disminu-
ción en la deuda a proveedores 
que se redujo en 1.096.466 euros. 
También disminuyó la deuda 
bancaria y con el estado en 
258.935 euros. Así, el edil matiza 
que "el total de la reducción de la 
deuda conjunta en 2017 ha sido 
de 1.355.401 euros, en la línea de 
los últimos años, desde la llegada 
del Partido Socialista al Gobierno 
Municipal".

También el remanente de 
tesorería ha experimentado una 
importante mejora. El año 2016 
terminó con un remanente ne-
gativo de 1.410.531,19 euros; al 
término de 2017 era de 611.382, 
78 euros negativos, es decir, una 
mejora de 799.149,41 euros. 
Como destaca el edil, "este re-
manente ha de estar en números 
positivos en 2020, según el plan 

de saneamiento a cinco años, 
aprobado hace dos". Una previ-
sión que espera se cumpla vista la 
evolución del mismo.

Otro de los indicadores que ha 
mejorado es el período medio de 
pago. A 31 de diciembre de 2018 
había bajado a 243 y 127 días en 
sus dos formas de cálculo. Esta úl-
tima es la que el ministerio tiene 
en cuenta a la hora de valorar la 
situación de cada ayuntamiento 
en este aspecto. Al ser un cálculo 
trimestral, ya se poseen los datos 
del primer trimestre de 2018 en 
los que continua la tendencia de 
disminución del período hasta 
los 187 y 113 días. Es el menor 
período de pago en los últimos 
años. Pero "la previsión es llegar a 
los 30 días, que es lo que marca la 
ley, durante 2019".

El único dato negativo es el 
ahorro neto que ha sido negativo 
en 146.320,85 euros. El ahorro 
neto expresa la diferencia con-
table entre los ingresos y gastos 
del Ayuntamiento excluidos los 

intereses y amortizaciones de 
préstamos. "Este es el principal 
problema que arrastra el Ayun-
tamiento, pues su anualidad 
teórica de amortización (ATA), 
es decir, lo que tendría que 
pagar el Ayuntamiento a los 
bancos (amortización más inte-
reses) en un año fue en 2017 de 
2.105.622,82 euros. Esta elevadí-
sima cantidad es consecuencia de 
los préstamos contraídos por la 
hacienda municipal con Gobier-
nos anteriores y será agravada por 
la sentencia de Aqualia de más 
cinco millones de euros". 

No obstante este último dato 
negativo, todos los demás son 
positivos y "permiten albergar 
esperanzas de mejorar año a año 
la situación económica, siempre 
que se siga con la contención del 
gasto y optimización de los ingre-
sos, en un contexto de máxima 
prudencia". Todos estos datos 
pueden consultarse con detalle 
en la WEB municipal, monovar.es, 
en su Portal de transparencia.
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PARQUES

El parque del Salitre ha sido 
objeto de una actuación con-

sistente en la mejora del caucho 
de la zona de juegos, a lo que 
según la edil del área, Verónica 
Amat, "se unirá, posteriormente, 
la reparación de la tirolina, todo 
ello con la intención de que los 
espacios públicos para el juego y 
la convivencia estén en las mejo-
res condiciones posibles". 

En esa línea, la edil afirmó 
que "la mejora de los espacios 

públicos para el juego, el ocio 
y la convivencia ha sido para 
nosotros, desde el principio, un 
objetivo prioritario. De ahí que, 
ya antes de las últimas elecciones, 
el gobierno del PSOE decidiera 
invertir una gran cantidad de 
dinero en modernizar los parques 
de la Alameda, el Salitre y otros 
dos espacios en las Casas del 
Señor y en el Xinorlet. Ahora, 
consecuentemente, toca mante-
nerlos".

Desde la concejalía de 
Sanidad se han llevado a 

cabo en las últimas semanas 
diferentes actividades dirigidas 
al público en general que han re-
cibido una buena respuesta por 
parte de la población. Dentro de 
estas actividades se incluyeron  
las revisiones de densitometría 
ósea que se realizan cada año 
en tanto que esta prueba sirve 
para diagnosticar osteoporosis o 

posibles riesgos de fracturas. Por 
otra parte también se organizó 
una actividad en el pabellón 
orientada a la realización de 
ejercicios para el fortalecimiento 
del suelo pélvico. Completando 
la oferta una charla sobre el uso 
responsable de los medicamen-
tos impartida por profesionales 
del Centro de Salud de Monóvar, 
y otra sobre prevención del cán-
cer de colon. 

Mejoras en el parque del Salitre

SANIDAD

Buena aceptación de las actividades de prevención  

Amb l'estiu venen ganes 
d'estar al carrer, a les casetes, 

a la platja (qui puga) fins ben 
tard per a poder gaudir d'eixos 
colors ataronjats que apareixen 
en caure el sol i per a prendre la 
fresca xarrant amb les veïnes i els 
amics. Aprofitarem aquest article 
per a parlar de les parts del dia 
amb totes les particularitats del 
valencià i, de pas, repassar una 
mica de normativa.

 Com es diu el moment del dia 
en què s'alça el sol per darrere del 
Sit? I com es diu eixe moment del 
dia en què el sol se n'està anant 
per la Safra? Sovint recorrem 
a castellanismes com ara ama-
néixer*. En valencià no tenim 
un verb per referir-nos a aquest 
moment, però tenim formes ben 
boniques com ara: "a trenc d'alba" 
o "quan trenca d'alba", com diuen 
a les Illes Balears. A Monòver 
aquestes formes ens semblen poc 
familiars i un tant literàries, així 
que recorrem a formes més sen-
zilles com ara: "en fer-se de dia" o 
"en eixir el sol".  

Pel que fa al moment del dia 
en què el sol, podem dir, se'n 
va, tenim diverses expressions 
ben boniques. El capvespre és el 
moment en què el sol ja s'ha post 
i comença a entrar la nit. Recor-
deu que "el sol es pon" del verb 

pondre, mai es posa. En valencià 
solem usar l'expressió "a poqueta 
nit", o sinònims com ara: "a boca 
de nit" o "a boqueta de nit". 

Quant a les parts del dia, volem 
recordar que l'ús de les preposi-
cions és diferent del castellà. En 
valencià diem: al matí o de matí, 
a la vesprada o de vesprada, a la 
nit o de nit. Però només a migdia 
i a mitjana.  De manera semblant, 
amb els mesos i les estacions de 
l’any, direm a l'estiu, i al juliol 
o pel juliol. No són correctes les 
formes en estiu*, en juliol*, ni 
tampoc pel matí*, per la nit*.

Per acabar, com que de segur 
que alguns de vosaltres vos 
plantegeu anar a les Illes Balears 
a passar les vacances, heu de 
conèixer la paraula "horabaixa" 
que sens dubte és una de les 
paraules més boniques del català. 
L'horabaixa, o s'horabaixa com 
diuen allà, és tota la vesprada fins 
que arriba el capvespre, la nostra 
poqueta nit. 

No vos perdeu la cançó Alegria 
d'Antònia Font, un autèntic ho-
menatge a l'horabaixa, la poqueta 
nit, el capvespre, les nits d'estiu i 
tot això que ens ompli de forces 
mediterrànies. 

Marta Tortosa Corbí

EL NOSTRE PARLAR

A poqueta nit
La actuación realizada en el parque del Salitre se ha 
centrado en la mejora de la zona de juegos infantiles.

Trabajos de adecuación en el parque del Salitre.

Taller de fortalecimiento de suelo pélvico en el pabellón municipal.
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El Ayuntamiento ha decidido 
renovar la totalidad de las 

luminarias de las pedanías 
monoveras. Así lo anunciaron el 
Alcalde, Natxo Vidal, y el concejal 
de Pedanías, Salvador Giménez.

Según el Alcalde, "hemos 
decidido renovar la totalidad de 
las luminarias de las pedanías 
aprovechando las mejoras ofer-

tadas por la empresa que, en este 
momento, está renovando parte 
de las de Monóvar y lo hacemos 
priorizando la renovación y mo-
dernización de las luminarias en 
las pedanías ante determinados 
sectores del municipio, cuyas 
luminarias serán renovadas más 
adelante". En este sentido, Vidal 
señaló que "esta decisión debe 

mucho al empeño del concejal 
de pedanías, Salvador Giménez, 
quien ha defendido desde el 
principio la conveniencia de 
demostrar con hechos, y no solo 
con palabras, que la atención a 
las pedanías debe estar a la altura 
de la que prestamos al resto de 
la población". Así, Giménez, ha 
manifestado que "esta decisión 

demuestra que nuestro com-
promiso con las pedanías sigue 
intacto después de cuatro años de 
gobierno, durante los que hemos 
tratado de atender sus necesida-
des de forma constante. Ahora, 
además, optamos por renovar 
la totalidad de las luminarias de 
las pedanías antes de hacerlo en 
otros sectores de Monóvar".

PEDANÍAS

CULTURA

Diferents racons com a escenari de la III Nit en Blanc

El mes de maig es va acomia-
dar amb la celebració de la 

tercera edició de la Nit en Blanc. 
Una proposta de la Regidoria 
de Cultura orientada a posar en 
valor el nucli antic del nostre 
municipi com a escenografia 
d'actuacions culturals. D'aquesta 
manera, un any més, després de 
la inauguració oficial de la Nit 
a la Plaça de la Sala, l'activitat 
quedava repartida per diferents 
punts com ara l'àgora de la Casa 
de Cultura, el Jardí de l'Església 
o la Plaça de Doña Carmela. 
Racons elegits estratègicament 
on, des de les deu de la nit i fins 
prop de la una de la matinada, 
diferents associacions culturals 
oferien una mostra del seu treball 

Per tercer any consecutiu la Nit en Blanc va reunir un destacat públic per seguir les activitats culturals programades.

Renovación de luminarias en las pedanías monoveras

al públic assistent. Alguns repe-
tien d'edicions anteriors com és 
el cas de l'Associació de Llauds 

Madrigal, de la Coral Monovera 
Virgen del Remedio, de Gramàti-
ca Parda i la seua poesia, o dels 

membres de l'Escola de Música, 
però també es van incloure altres 
diferents com l'activitat que es 
portava a terme a càrrec dels 
responsables del taller de ioga de 
Puntjove. Música, poesia, cant i 
ioga barrejat dins d'un circuit on 
també l'entorn juga el seu paper 
i contribueixen a l'atractiu d'una 
nit diferent. L'ocasió es va fer ser-
vir a més per al repintat d'un dels 
murals que es va realitzar l'any 
anterior dins d'aquesta activitat i 
que es trobava deteriorat. 

Una completa nit oberta a la 
cultura que ja s'ha convertit en 
habitual per als ciutadans que 
cada vegada estan més acostu-
mats a activitats d'oci alternatives 
al nostre municipi.

El Ayuntamiento prioriza la actuación en pedanías ante otros sectores del municipio donde actuará posteriormente.
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Noves seccions i molts col·laboradors en la Revista de Festes
FESTES

Acte de presentació 2017. Foto: El Jardinet.

El  passat 23 de juny es portava a 
terme al Teatre Principal l'acte 

de lliurament del I Premi José 
María Román Amat "Pita" con-
vocat per l'Associació d'Estudis 
Monovers. L'acte va comptar 
amb les actuacions en directe de 
la Coral Monovera Virgen del 
Remedio i de l'Orquestra de Pols 
i Pua Francisco Alvillar. Tot mi-
nuts abans que es fera pública la 
resolució del jurat i es coneguera 
així que era l'Agrupació Musical 
"La Artística" de Monòver la que 
s'emportava el guardó en aquesta 
primera convocatòria del premi. 

Una distinció a la qual optaven 
també altres dos candidatures 
que, no obstant això, no es van 
comunicar. Juan Vidal, com a 
president de l'agrupació musical 
era l'encarregat de rebre el premi 
i d'agrair per tant la deferència 
amb aquest col·lectiu. 

Si bé les diferents candidatures 
van ser proposades per les asso-
ciacions culturals del municipi, 
la decisió final va estar en mans 
del jurat format per Paco Corbí, 
Xavi García, Alicia Cerdá, Paqui 
Limorti, José Luis Giménez i  
Joaquín Martínez.Moment de l'entrega del premi. Foto: Pepe Giner.

El jurat va triar l'agrupació musical monovera d'entre les tres candidatures proposades per les diferents associacions locals.

La Revista de Festes de 
Monòver  compta en aquesta 

edició amb més de quaranta 
col·laboradors, a banda del bon 
grapat d'anunciants que figuren 
també dins de l'apartat de pu-
blicitat que tanca un any més 
aquest número. 

La presentació oficial d'aquesta 
publicació tindrà lloc el pròxim 
diumenge 22 de juliol a les 13h 
a la Casa de Cultura, i com ja els 
anunciarem el mes anterior, serà 
el mestre monover, David Vera 
Verdú, qui enguany donarà algu-
nes pinzellades del seu contingut 
al públic present a l'acte.

El que ja podem avançar és 
que si bé, la secció destinada a 
les Corts d'Honor no presenta 
cap modificació respecte a l'any 
passat, la resta d'apartats sí que 
canvien en aquesta ocasió. D'una 
banda, a l'apartat de Saludes, 
s'incorpora també el presentador 
de la Revista per tal que quede 

El diumenge 22 de juliol es presentarà la Revista de Festes 2018 a l'auditori Antonio José Ballester de la Casa de Cultura.

constància cada any de qui ha 
estat l'encarregat/da de la seua 
presentació. 

I d'altra banda, des de la coor-
dinació de la Revista, a càrrec de 
Marian Díez, s'ha optat per agru-
par els articles en cinc seccions 

diferents. La primera d'aquestes 
seccion es presenta sota l'epígraf 
Al voltant d'Azorín, seguint poste-
rioment amb altres com Apunts 
històrics i opinió, Personatges mono-
vers, Semblances i Records i Creació. 
Seccions diferents amb articles 

d'allò més variats i amb un bon 
grapat de records i referències al 
passat del nostre municipi. 

Als col·laboradors habituals 
s'afegixen enguany altres que 
es trobaven a faltar com Consol 
Payá, Paül Limorti o Rafa Poveda.  
També hi ha altres que s'animen 
a participar per primera vegada, 
com Ramón Santonja o Guillem 
LLin.  Però no sols caldrà esperar 
al 22 de juliol per a conéixer el 
llistat complet de col·laboradors 
i per descobrir els seus articles, 
sinó també per veure la que 
va estar elegida com a portada 
guanyadora  per a la Revista. 
Treball guanyador obra de Juan 
García que a més servirà de cartell 
anunciador de les nostres festes 
patronals.

Així doncs, sols resta esperar 
uns dies per veure el resultat final 
i per conéixer també la progra-
mació prevista per a les pròximes 
festes de setembre. 

CULTURA

"La Artística" es va emportar el I Premi José María Román
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FESTES

Elegides les Reines Santa Bàrbera 2018
Carmen Poveda  Deltell i Victoria Díaz Pérez van ser elegides Reines Major i Infantil de les pròximes festes de Santa Bàrbera.

D esprés de l'acte de presen-
tació de candidates que es 

portava a terme a finals de juny 
a la Plaça de la Sala, les catorze 
aspirants a Reina Major i Infantil 
de Santa Bàrbera tornaven a ser 
protagonistes a l'acte d'elecció 
celebrat al Teatre Principal una 
setmana més tard. Familiars 
i amics les acompanyaven a 
l'espera de conéixer de primera 
mà quina seria finalment la deci-
sió del jurat. 

El moment més esperat arri-
bava al final de l'acte, després 
de les diverses intervencions 
i actuacions incloses dins del 
guió preparat pels presentadors 
habituals d'aquesta elecció. Els 
assistents van poder saber alguna 
cosa més de les components de 
les Corts que enguany tindran un 
paper destacat en les festes que se 
celebraran l'últim cap de setmana 
d'agost al barri de Santa Bàrbera.

Finalment, l'elegida pel jurat 
com a Reina Major Santa Bàr-
bera 2018 va ser la jove Carmen 

Poveda Deltell, mentre que entre 
la Cort Infantil, l'elegida va ser 
la xiqueta Victoria Díaz Pérez. 
Ambdues rebien emocionades la 
notícia al temps que, des del pati 
de butaques, es podien escoltar 
els aplaudiments i crits d'emoció 

de familiars i amics.
Cal destacar també que en 

aquesta ocasió, les encarregades 
d'animar l'acte van ser les com-
ponenst del grup Las Alcalinas 
les quals van posar la nota ani-
mada a un acte que en finalitzar 

emplaçava els presents per a les 
festes d'agost. 

 Així les coses, ara sols resta tan-
car els actes que es presentaran 
dins de la programació i ultimar 
tots els detalls per tal que no falte 
cap ingredient en les festes.

Els nostres majors també han elegit a la Reina i Cort 2018

Els més matiners a l'hora 
d'elegir les seues represen-

tants per a les festes 2018 van 
ser els membres de l'Associació 
d'Hòmens i Dones de la Tercera 
Edat. Enguany la màxima repre-
sentant del col·lectiu de majors 
de Monòver serà María Esteve 
Gadea, qui estarà acompanyada 
com a dames d'Honor per Rosi 
Juan Payá i Pilar Ortuño Díaz. 
Les tres tenen per davant un 
calendari d'actes d'allò més 
complet amb una important data 
aquest mes de juliol com és l'acte 
d'exaltació. El dissabte 7 de juliol 
les tres seran les protagonistes in-
discutibles de l'acte que es portarà 

Les components de les Corts a l'acte d'elecció. Fotos: El Jardinet. Reines Santa Bàrbera 2018.

La Reina i Cort d'Honor 2018. Foto: Juan Gabriel Díez.

a terme a les huit de la vesprada 
al Teatre Principal. Ara, María, 
Rosi i Pilar agafaran el testimoni 
de les seues companyes i ence-
taran d'aquesta manera un any 
replet de compromisos, no sols al 
nostre municipi, sinó a altres lo-
calitats veïnes on també acudiran 
com a representants dels majors 
monovers. També elles estaran 
acompanyades per representants 
d'altres poblacions veïnes al seu 
acte d'elecció on, com en anys 
anteriors, no faltaran les sorpreses 
i actuacions diverses que esperen 
que resulten del grat del públic 
assistent. La jornada acabarà amb 
un sopar de germanor.
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EDUCACIÓ

Inaugurada la sede universitaria 
de la UA en Monóvar

MARATÓN

6.400 euros en donativos 
para Santa Bárbara

Una vez más desde el barrio 
de Santa Bárbara se solicitó 

la colaboración del pueblo en 
general para recaudar fondos di-
rigidos a realizar algunas mejoras 
en la ermita. La organización de 
un maratón en Rádio Monóvar 
fue la actividad principal de esta 
campaña, si bien se contó tam-
bién con colaboración por parte 
de otros medios como La Teua 
Ràdio e incluso con las colectas 
realizadas en las misas celebradas 
en la ermita. 

En total fueron cerca de 6.400 
euros los conseguidos a través de 
esta iniciativa de 164 donativos, 
una cantidad importante que no 
cubrirá la totalidad de la inter-
vención planteada inicialmente 
pero si permite realizar algunas 
mejoras como el repintado del 
porxet. No obstante, al tratarse 
de un Bien de Interés Cultural, 
cualquier intervención a realizar 
sobre el mismo requiere de los 
pertinentes permisos por parte 
de la Conselleria. Por ello, una 
vez conseguida la recaudación, 
se procedió a agilizar los trámites 
con la visita a nuestro municipio 
de los técnicos de Cultura para 
explicarles la actuación que se 
quería realizar y para concretar 
la tramitación a seguir. En prin-
cipio la solicitud presentada va 

orientada a pintar el porxet y la 
puerta de la ermita, al tiempo que 
dos técnicos particulares, se han 
ofrecido a la realización de un 
proyecto para la restauración de 
las escaleras y piso del porxet.

Por su parte, desde Conselleria  
se ha contactado con el Obis-
pado, propietario del edificio, 
ya que como tal es a quien 
corresponde la autorización para 
poder realizar cualquier tipo de 
actuación. Según el edil de patri-
monio, Lorenzo Amat, "a falta de 
recibir el informe oficial, desde 
Conselleria consideran que de 
realizarse cualquier actuación en 
la ermita debería empezarse por 
la cubierta del edificio debido al 
estado de deterioro que presenta". 
Un criterio compartido también 
por el propietario del edificio.  
De ahí que se proponga que la 
recaudación vaya dirigida a esta 
actuación y que el Obispado se 
encargue de cubrir el resto del 
presupuesto, que según Amat, en 
el proyecto presentado con ante-
rioridad por el Obispado alcanza 
unos 77.000 euros. 

De una u otra manera, como 
apunta Amat, "el dinero recauda-
do se destinará a la ermita, bien 
para la reparación de la cubierta, 
bien para pintar el exterior del 
porxet".

Foto: Hnos. Quiles.

El pasado 8 de junio, coinci-
diendo con el aniversario 

del nacimiento de Azorín, el 
vicerector de Cultura, Deportes  
y Lenguas de la Universidad de 
Alicante, Carles Cortés Orts, 
inauguró el Aula Universitaria 
de Monòver que ha sido ubicada 
en la sala de exposiciones José 
María Román, "Pita” del Kursaal 
Fleta. El Alcalde, Natxo Vidal, 
y la concejala de Cultura, Júlia 
Tortosa, firmaron el convenio 
con la UA para hacer efectiva 
dicha aula el 14 de abril de 2016. 
Según la edil de Cultura, “desde 
ese momento la localidad se ha 
podido beneficiar de un gran 
número de actividades culturales 
que la Universidad ofrece a sus 
aulas. En concreto se han organi-
zado 17 actividades, entre las que 
destacan varios ciclos de cine, 
exposiciones, conciertos y rutas 
culturales. Estamos, de hecho, 
muy satisfechas con el ritmo de 
trabajo que tenemos en nuestra 
aula ya que nos sitúa entre las 
aulas que más actividad tienen en 
toda la provincia y eso enriquece 
en gran medida la oferta cultura 
que ponemos a disposición de las 
vecinas y vecinos de Monòver”. 

Coincidiendo con este acto,  
una vez finalizada la inaugura-
ción de la placa se procedió a 
hacer lo mismo con la exposi-

ción “Memorables, insignes e 
intrépidas 1870-1931” diseñada 
por la Asociación Museo de He-
chos y Derechos de las Mujeres 
(AMHDM) y la UA. Una muestra  
formada por una serie de  paneles 
en los que aparecen historias, 
imágenes y sucesos protagoni-
zados por una serie de mujeres  
poco conocidas que lucharon por 
sus derechos en todo el planeta 
en torno a la educación, el sufra-
gio y la equiparación laboral. La 
exposición, además, se completó 
con una serie de libros, cuadros y 
documentos de tres  mujeres mo-
noveras que vivieron entre 1870 
y 1931 y que también merecen 
ser recordadas aunque, como des-
tacó Tortosa, "lamentablemente, 
muy a menudo han estado silen-
ciadas y olvidadas”. 

La jornada concluyó con un 
vino de honor en el mismo 
Kursaal Fleta y un concierto de 
órgano, dulzaina y percusión en 
la Iglesia de San Juan Bautista 
a cargo del Grup El Ternari de 
Elx. Tras el éxito que obtuvo la 
iniciativa el año pasado se optó 
por repetir la experiencia y volver 
a contar con la colaboración de 
este grupo que fusiona música 
culta con música tradicional. La 
actividad de nuevo contó con 
una valoración totalmente positi-
va por parte del público asistente.

Carles Cortés durante el acto en el Kursaal Fleta.
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Les Festes Majors  2018 ja tenen representants

Eenguany l'amenatza de pluja 
va fer patir massa enguany a 

tots els implicats en l'organització 
de l'acte d'elecció de les Reines 
de les nostres Festes Majors. 
Les nombroses hores de treball 
emprades en els preparatius 
quedaven a expenses d'un temps 
que no semblava molt favorable, 
però finalment l'acte es va poder 
portar a terme amb normalitat. 
Una vegada més la Plaça de Bous 
va acollir el fabulós escenari que 
va servir de fons a aquesta elecció 
que van seguir en directe més de 
nou-centes persones. 

En les hores prèvies a l'inici de 
l'acte, les candidates es reunien 
als jardins del Casino on es 
portava a terme la corresponent 
sessió fotogràfica i on els nervis 
anaven incrementant segons 
s'aproximava el moment de 
presentar-se oficialment davant 
del públic.

Ja a la Plaça de Bous, la respon-
sable de conduir l'acte va ser la 
jove monovera María Sánchez, 
Dama d'Honor de les Festes de Se-
tembre 2016, qui la major part del 
temps es va dedicar a interpretar 
cançons amb lletres adaptades a 
la temàtica de les Reines i Dames 
d'Honor de Monòver, acompa-
nyada per un grup de ball.

Les set xiquetes i jóvens que 
enguany formen les Corts 
d'Honor es van presentar davant 
el nombrós públic que omplia el 
recinte, amb la il·lusió de viure el 
primer acte important dels que 
vindran a partir d'ara. Cada una 
d'elles amb  l'objectiu de gaudir al 
màxim del moment però també 
amb la incertesa de saber quina 
seria la decisió final dels membres 
del jurat. 

El moment més esperat arri-
bava minuts abans de les dotze 
de la nit quan es desvetlava el 
nom de les que passaran a ser 
les màximes representants de les 
pròximes festes. Després d'haver Acte homenatge 50 Reines Infantils. Foto: Junta Festera.

Les Corts 2018 a l'acte d'lecció. Foto: El Jardinet.

FESTES

compartit amb el jurat diverses 
jornades de convivència on han 
pogut no sols entrevistar-se amb 
les candidates sinó veure com 
es desenvolupen en diferents 
situacions, les elegides van ser la 
xiqueta Maira Cubí Sánchez i la 
jove Julia Carretero Ramos. 

Però, el treball i els preparatius 
no van acabar amb aquest acte 
en tant que ara la mirada està ja 
posada en l'exaltació que tindrà 
lloc el dissabte 1 de setembre 
al parc de l'Albereda. Un nou 
repte per als membres de la Junta 
Festera que novament esperen 
sorprendre amb la posada en 
escena que acompanyarà aquest 
moment tan esperat no sols per 
a les Reines sinó també per a la 
resta de companyes.

REINES INFANTILS
Però, si el 9 de juny va ser el dia 
elegit per a saber el nom de les 
Reines 2018, sols un dia després 
el mateix escenari acollia la Gala 
Homenatge a les 50 Reines In-
fantils de les Festes de Monòver. 
L'any passat va ser el torn per a 
les Reines Majors i enguany les 
infantils són les protagonistes en 
complir-se el cinquanta aniversa-
ri de la instauració del càrrec.

Van actuar com a mantenido-
res de l'acte les tres últimes reines 
infantils de Monòver, les xiquetes 
Lidia Monzó (2015), Celia García 
Ripoll (2016) i Blanca López 
González (2017). Afegint-se al 
final a aquestes magnífiques pre-
sentadores, la Reina 2018, Maira 
Cubí Sánchez, per convidar els 
presents a participar en les pròxi-
mes Festes de Setembre.

En el transcurs d'aquest 
homenatge es va condecorar a 
cadascuna de les homenatjades 
amb la seua insígnia oficial, com 
ja es fera l'any passat amb les 
Reines Majors. De segur que les 
tornarem a veure juntes en altres 
actes en les pròximes festes.

Julia Carretero Ramos i Maira Cubí Sánchez van ser elegides com les Reines Major i Infantil de les Festes Majors de Monòver.

Les Reines 2018 amb l'Alcalde i regidora de Festes. Foto: El Jardinet.
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FESTES

Monòver tampoc va faltar enguany a les Fogueres

Un any més des de la Junta 
central de les Fogueres de 

Sant Joan d'Alacant es va fer 
extensiva la invitació a Monòver 
per participar en la desfilada 
internacional que recorria els 
carrers de la capital alacantina el 
passat 23 de juny. Les regidores 
Mª Amparo Maestre, Verónica 
Amat i Mª Ángeles Linde,  i els 
membres de la Junta Festera, es 
van desplaçar fins Alacant jun-
tament amb les components de 
les Corts d'Honor Major i Infantil 
2017 per viure des de dins aques-
ta festa i promocionar la nostra 
festa i gastronomia davant el pú-
blic assistent. Les components de 
les Corts, van prendre part en la 

Les Corts d'Honor 2017 es van desplaçar a Alacant per a participar en la desfilada Internacional el passat 23 de juny.

desfilada amb la carrossa cedida 
per l'organització mentre la resta 
de la comitiva, de la qual també 
formaven part els pares de les 
xiquetes i jóvens, les acompanya-
ven repartint entre el públic que 
seguia l'acte, productes típics del 
nostre municipi com vi o pastes.  
Entre els integrants d'aquesta 
comitiva, es trobaven també 
les components de la Cort de la 
Tercera Edat 2018.

D'altra banda, els dies 21 i 22 
de juny, Monòver també estava 
representada a les Fogueres 
d'Alacant per Blanca López, Reina 
Infantil 2017, i per Úrsula Pérez, 
Reina Major 2017, que participa-
ven en l'Ofrena a la Patrona
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La pedania monovera de les Canyades de D. Ciro està ja preparada per a celebrar els seus dies grans del 20 al 22 de juliol.

FESTES

Preludi a les festes d'estiu des de les Canyades de D. Ciro

Dinar de germanor a l'ermita 2017.

Pregó a les Canyades de D. Ciro a càrrec de Mª Ceci Verdú.

Des de fa uns anys, abans que 
les festes d'agost arriben el 

grapat d'activitats que al llarg de 
dos caps de setmana ens propo-
sen des de l'Associació de veïns 
del barri de Santa Bàrbera. Una 
manera més de potenciar la vida 
al barri i de convidar aquells que 
vulguen a acompanyar-los en les 
diferents propostes plantejades 
fins al 29 de juliol.

La programació s'encetava el 
passat dimarts amb les veus de 
la coral monovera, per continuar 
ja el dissabte 7 de juliol, a les 
16:30h amb el X Campionat de 
jocs de taula. La final tindrà lloc 
a l'endemà, a les onze del matí, 
amb la corresponent entrega de 
trofeus i ja a la nit, a les 22h, ses-
sió de cine d'estiu a la replaceta 
de l'ermita amb la projecció de 

la pel·lícula "Paddington 2". Un 
títol que sonarà especialment en-
tre el públic infantil i que passa a 
ser una bona idea per a compartir 
una estona en família. 

Així doncs, activitats socio-
culturals per al primer cap de 
setmana de programació i altres 
orientades a la convivència per al 
28 i 29 de juliol. 

El dissabte 28 de juliol, a 
les nou del  matí, començarà 
l'animació amb un concurs de ga-
txamiga a la replaceta, en el qual, 
per a participar, caldrà efectuar 
la corresponent inscripció fins al 
dia 23.

Però per als que es queden amb 
fam, no cal patir ja que a les dos 
de la vesprada està previst un 
dinar de convivència amb paella 
gegant i sangria. I a partir de les 

Una festa per fer barri

nou i mitja de la nit, la sessió 
gastronòmica continua amb un 
sopar a la fresca amenitzat amb 
música en directe. Un dia de 
reunió al voltant de la taula que 
donarà pas a una jornada centra-
da més en la pràctica de l'esport, 
amb un passeig en bici fins a la 
Pedrera. Una volta que transco-
rrerà pels carrers Santa Bàrbera, 

Manyo i camí de la Sènia fins a 
la bassa de la Pedrera. Tot per a 
realitzar posteriorment el camí de 
tornada que finalitzarà amb un vi 
d'honor a l'ermita. D'aquesta ma-
nera tancaran el mes al barri de 
Santa Bàrbera que posteriorment 
passarà a comptar els dies per a 
la celebració de les seues festes en 
honor a la Santa.

El passat diumenge 4 de juny 
de 2018 es va celebrar un 

dinar de germanor a la pedania 
de les Canyades de D. Ciro. El 
matí va estar molt animat per 
part de totes i tots els que allí 
van estar, quasi un centenar de 
persones, amics i amigues d'esta 
pedania monovera. El menú ofert 
per "La abuela de Ubeda" va ser 
arròs en conill i gaspatxos, i per 
finalitzar i continuar la tradició, 
es va fer el pregó de les festes que 
se celebraran en honor a la Mare 
de Déu de Fàtima el proper 20, 21 
i 22 de juliol. 

Enguany la pregonera d'honor 
va ser Mª Ceci Verdú que va fer 
un emotiu i complet repàs de la 
història d'esta pedania i dels seus 
alcaldes pedanis.

L'Alcaldessa pedània, Lydia 
Sanz Rico ha indicat al respecte 
que "des del camp, que també és 

un trosset de la nostra població, 
convidem a tots els veïns i veïnes 
de Monòver a què ens acompan-
yeu en estos dies de festa que 
són l'inici de les festes d'estiu 
del nostre poble". Una invitació 

a tenir en compte en tant que el 
programa d'actes inclourà, com 
en edicions anteriors, activitats 
de tot tipus i alguna que altra no-
vetat. Entre aquestes cal destacar, 
el sopar de germanor organitzat 

per al dissabte 21, i que comptarà 
amb servei de barra i ball per a 
amenitzar la vetlada. I també, la I 
Trobada de randeres que acollirà 
aquesta pedania el diumenge 22.

Obligada per tant la visita a les 
Canyades durant les seues festes 
així com a la resta de pedanies 
que es preparen per a la celebra-
ció de les festes al mes d'agost.

Del 10 al 12 d'agost la festa es 
traslladarà a la Romaneta, coin-
cidint també amb les Cases del 
Senyor, que viuran les seues festes 
del 10 al 14 d'agost. Agafarà el 
testimoni el Xinorlet, del 16 al 20 
d'agost, per a tancar el calendari  
d'agost el barri de Santa Bàrbera, 
del 23 al 26.

Una completa oferta per tot el 
terme que acabarà amb les Festes 
Majors per estrenar el mes de 
setembre. Toca per tant, prendre 
bona nota i gaudir al màxim.



14 | El Veïnat JULIOL 2018

JOCS ESCOLARS

Els jocs escolars es despedeixen amb l'entrega de trofeus

El pavelló municipal acollia el 
passat 13 de juny la gala de 

lliurament de trofeus dels Jocs 
Escolars 2018. L'acte, com cada 
any, va comptar amb els escolars 
monovers com a públic i una 
edició més va estar dirigida pel 
periodista Miguel Santiago. Assis-
tien a més l'Alcalde, Natxo Vidal 
i els regidors d'Esports, Salvador 
Giménez, i d'Hisenda, Alejandro 
García, els quals van ser els enca-
rregats d'entregar els guardons als 
participants.

Es premiava amb trofeu als tres 
primers classificats i amb diplo-
ma als equips que acabaven la 
competició en quarta i cinquena 
posició, tant en categoria benjamí 
(alumnat de 3r i 4t de Primària), 
com en categoria benjamí (5è i 6è 

de Primària).
Els premiats en les diferents 

modalitats que han estan incloses 
dins d'aquest jocs, van rebre així 
el corresponent premi amb el 
qual es posava punt i final a una 
nova edició d'aquesta activitat es-

portiva que arriba amb cada curs 
escolar. D'aquesta manera, els 
xiquets i xiquetes dels diferents 
centres educatius del municipi 
coneixen la pràctica d'esports 
diferents als temps que també 
comparteixen jornades de convi-

FÚTBOL

El pasado 16 de junio se dispu-
taron en Monóvar las finales 

de la Copa Federación de Fútbol 
y Fútbol-Sala femenino categoría 
amateur. A las cinco de la tarde se 
enfretaron en el pabellón mono-
vero los equipos F.S.F. Juventud 
d'Elx contra el C.D Futsal. 

El partido entre ambos equipos 
fue de los más emocionante, lle-
gando a terminar en prórroga y 

Finales de la Copa Federación de Fútbol  y Fútbol Sala femenino
con un resultado de 4 a 5 a favor 
de las jugadoras del Futsal. 

Por otra parte, a las siete de la 
tarde, se disputaba en los campos 
Santa Bárbara, la final de  fútbol 
entre el equipo Elda Promesas y 
el Atlético Aspe, con un resultado 
de 2 a 1 para las jugadoras de Elda 
que celebraron la victoria como 
corresponde tras una final como 
esta.

vència mitjançant les quals tenen 
l'oportunitat d'apropar-se a altres 
esports menys coneguts per ells.

Al llarg de tot el curs, a banda 
dels entrenaments, els divendres 
s'han portat a terme els partits 
que han enfrontat als diferents 
equips a les pistes del pavelló o 
als camps de futbol Santa Bàrbe-
ra, on a més han comptat amb el 
suport d'amics i familiars que els 
han animat en els encontres.

Des de l'organització, s'ha 
agraït, una edició més, la implica-
ció dels mestres d'Educació Física 
dels col·legis monovers que s'han 
involucrat en aquesta activitat 
des del principi. Ara sols resta 
gaudir de l'estiu i agafar forces 
per a tornar a la competició al 
setembre.
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El passat huit de juny la directi-
va del Club Bàsquet Monòver 

va canviar i ampliar alguns dels 
seus càrrecs. Després d'aquests  
canvis, els components de la 
nova direcció del club són: Blas 
Miguel Seller com a President del 
club; Roberto Sánchez, vicepresi-
dent;  Santiago Pastor, secretari; 
Carlos Cuesta, tresorer; Antoni 
Fernández, coordinador esportiu; 
i com a vocals: Virginia Gualda, 

El pabellón municipal de 
Monóvar reunirá el 6 y 7 

de julio un destacado número 
de aficionados al balonmano 
que podrán seguir en directo el 
encuentro internacional entre las 
selecciones de España y Portugal, 
preparatorio para el Europeo 
2018. 

El viernes 6 de julio, a las 18h 
tendrá lugar el primer partido 
entre ambas selecciones, repitién-
dose el encuentro el día siguiente, 
en el mismo horario.

Desde la conjelía de Deportes se 
ha destacado la importancia de la 
cita que permitirá a los aficiona-
dos seguir en nuestro municipio 
al equipo de Isidoro Martínez, 
campeón del mundo junior.

El año pasado la selección 
española conseguía proclamarse 
campeona del mundo por prime-
ra vez en la historia tras conseguir 
la victoria frente a Dinamarca en 
una final muy reñida disputada 
en Argelia.

Tras acabar los sesenta minutos 
del partido igualados (34-34), el 
portero del Villa de Aranda fue 
esencial al detener un penalti, 
con el tiempo cumplido, dando 

ROBERTO SÁNCHEZ.

Los campeones del mundo junior visitan Monóvar
BALONMANO

Monóvar acoge el 6 y 7 de julio el encuentro internacional de balonmano entre las selecciones de España y Portugal.

BÀSQUET

Canvis a la directiva del Club Bàsquet Monòver

paso a la prórroga. Durante el par-
tido, destacó en su mayor parte la 
selección española imponiéndose 
delante en el marcador, iniciando 
con un parcial de 3-0, y pasando 
por marcadores favorables como 
7-4, 18-16 , 22-18, o 31-29.

Una final de infarto en la que 
si bien Dinamarca nunca se 
desenganchó del partido e igualó 
sus desventajas, terminó, tras 
la prórroga con la victoria para 
España. Se llegó al minuto final 
con un 38-37 para Dinamarca. 
Pero de nuevo España igualó (38-
38) y, tras una nueva parada de 
Xoan Ledo, a poco del final Dani 
Dujshebaev marcó el definitivo 
39-38 que dio el título mundial al 
combinado español.

De este modo, tras seis subcam-
peonatos mundiales, en los que 
se escapó el oro, la selección es-
pañola junior logró el mundial de 
la categoría. Un éxito sin prece-
dentes y una oportunidad única 
la que espera a los aficionados al 
balonmano durante este fin de 
semana en Monóvar. La entrada 
a ambos partidos será gratuita y 
se ofrecerá servicio de barra para 
los asistentes.

Eva María Navarro i Francisco 
Javier Gil (Sisco). 

La nova directiva convida a 
més pares i mares a formar-ne 
part, ja que hi ha una temporada 
per davant on el club compleix 
vint anys d'exitència i on propos-
tes i treball no faltarà.

Al mateix temps, agrair als 
antics directius el bon treball 
que van fer en el seu pas pel Club 
Bàsquet Monòver. 
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Solos en defensa de "Las Moreras"Espacio reservado al GIMV

Una vez más hemos detectado varios errores en un expediente del 
Ayuntamiento de Monóvar y como siempre, hicimos lo oportuno 

para que se arreglara. Interpusimos un recurso contra la desafecta-
ción del Campo de fútbol "Las Moreras’" con el fin de que las cosas se 
hagan bien y luego no resulte perdiendo el pueblo como siempre.

Desde el último Veïnat, hemos tenido tres plenos. En dos de estos, el 
punto más importante era el de la desafectación de "Las Moreras". En el 
primero, se retiró el tema del punto del día porque existían dudas sobre 
el expediente, hecho que pusimos de relevancia en nuestro recurso y a 
pesar de que se presentó antes, se ve que no lo leyeron o no quisieron, 
directamente lo inadmitieron.

Estamos en lo de siempre, ellos son el gobierno y piensan que no se 
equivocan, les da igual lo que les digas. Pero finalmente el tiempo nos 
da la razón de nuevo, estaba mal la información del expediente y 
se tuvo que modificar para llevarlo de nuevo a pleno por tercera vez, al 
igual que pasó con los errores que detectamos del Plan General.

Se corrigieron los errores, lo que demostró que la información estaba 
mal y que se había expuesto al público con los errores. Por lo que cual-
quier persona interesada consultó una información errónea y por tanto, 
no pudo defender sus derechos con total garantía.

Parece que a nuestro gobierno le da igual que la exposición al públi-
co del expediente se hizo con una documentación errónea, ya que 
no se volvió a exponer y el punto se aprobó, una vez más, con los votos 
de PSOE y GIMV.

Cabe señalar que una de las cosas que sorprendió fue la actitud del 
Partido Popular. Éstos pese a estar supuestamente en contra, dirigie-
ron sus críticas a Veïns por presentar el recurso o exponer nuestros 
argumentos en el pleno. No sabemos si les molesta que trabajemos o 
necesitan una brújula, en fin.

Lo que sí se ha evidenciado en este asunto es que existe un interés 
en que esto salga adelante a toda costa , ya que se ha hecho sin contar 
con nadie, con mucha prisa, errores y sin justificarse de forma adecua-
da. Pero no consentiremos que las cosas se hagan mal una y otra vez, 
porque al final siempre terminamos pagándolo los mismos.

Queda menos de un año. Ahora los partidos de siempre, los cuales 
necesitan mantenerse en el Ayuntamiento a toda costa, dirigen sus 
ataques hacia nosotros para intentar desacreditarnos. Pero nosotros se-
guiremos con nuestro trabajo, defendiendo siempre a nuestros vecinos. 
Es para lo que nos habéis llevado al Ayuntamiento, no para mantener 
peleas en las cuales solo se oye "y tú más".

Únete a Veïns de Monòver el único partido que defiende a Monóvar  
por encima de sus siglas. Te estamos esperando, 665 69 56 60 o facebo-
ok.com/veinsdemonover.
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Espacio reservado al PP Treball

El treball a l'Ajuntament no s'atura. Ara fa uns dies es portaven al ple-
nari les dades de la liquidació econòmica de l'any 2017, dades que 

demostren la bona gestió que el PSOE està fent al front de l'economia 
local. Destaquen el tancament de l'exercici amb un important superà-
vit, l'avanç en el pagament a proveïdors i la més que notable reducció 
del deute. Una gestió que demostra, en definiva, la capacitat del PSOE 
de Monòver de capgirar una situació que, a primera vista, semblava 
pràcticament impossible de millorar. 

Davant aquesta documentació, presentada al plenari com un punt 
més de l'ordre del dia, l'oposició local no va dir absolutament res. Ni 
una sola paraula per a valorar, criticar o jutjar la gestió econòmica de 
l'Ajuntament, l'avanç en la defensa dels proveïdors locals o el balanç 
positiu entre ingressos i despeses. En aquest cas, podríem considerar-
ho normal: no convé, pot pensar l'oposició, parlar d’allò que l'adversari 
polític fa bé, encara que eixe bé siga per a tots i totes, malgrat que 
aquest siga un  motiu suficientment important pel qual haurien de, 
com fa el govern, celebrar aquestes millores.

El més sorprenent, però, és la nova postura dels grups de l'oposició, 
sobre tot del PP i Veïns de Monòver, al manifestar públicament, a la 
sessió plenària i al respecte del punt sobre l'antic camp d'esports de les 
Moreres, que no pensen fer cap proposta mentre que el govern no els 
la demane. "Si quieren propuestas, pregunten" van dir, més o menys. 
Aquest missatge, llançat a la línia de flotació dels seus votants i del 
poble en general, que sempre esperen d'un partit polític propostes, 
idees per tal de millorar o canviar la gestió del govern de torn, noves 
possibilitats per a la gestió municipal… tot açò queda amagat darrere 
d'un comentari propi de xiquet cabrejat perquè li han furtat el baló. "Si 
quieren propuestas, nos las piden" van dir. "Mientras no nos pregunten 
no pensamos plantear nada". Ignorem si és un missatge per a nosaltres, 
per a la ciutadania de Monòver o per als seus votants, però en qualsevol 
cas, deixa al descobert una forma de fer política on el treball, les idees i la 
capacitat per defensar les propostes que, al seu entendre farien millorar 
el poble, brillen per la seua absència. Més encara quan s'han celebrat les 
comissions pertinents i disposen d'accés a la documentació municipal 
amb una setmana d'antelació. Cosa que, per cert, abans tampoc pas-
sava. En fi. Potser que aquesta postura siga la que mantinga l'oposició 
fins al final de la legislatura, per interessos purament electorals, o potser 
s'anime a participar al debat de les propostes i les idees, com correspon a 
un grup polític seriós i responsable. Ja ho vorem. "Si quieren propuestas 
nos las preguntan. Si no lo hacen , pues no se las damos". Penseu, d'ací 
a un any, a qui voleu votar.
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EDUCACIÓ

I certamen de dibuix "Azodibujos"

Aquest trimestre la classe de 
4t ha realitzat un projecte 

a l'àrea de castellà anomenat I 
certamen de dibujo "Azodibujos". 
L'alumnat ha aprés a realitzar les 
bases del concurs, a fer la publici-
tat per a participar i a organitzar 
un projecte, ja que han arreplegat 
i decidit ells mateixos els pre-
miats de cada classe establint uns 
criteris.

Ha sigut molt emotiu i d'una 
gran participació. Hem pogut 
conèixer com de creatius són els 
nostres alumnes. A més del que 
és capaç de fer una classe amb 
entusiasme. 

Per finalitzar es van donar a 
conèixer els premiats. Però to-
thom que ha participat ha tingut 

un detall. Els dibuixos van quedar 
exposats a l'entrada del centre per 
a que tots i totes gaudiren d'ells. 

CEIP AZORÍN

Exposició dels treballs al centre.

CARTES

Arriba el bon oratge
Després d'una primavera prou 

plujosa per a aquestes terres, 
arriba el bon oratge amb els seus 
llargs dies i solejats caps de set-
mana, les vacances. Com sempre 
que arriba l'estiu des de temps 
immemorials, les terrassetes 
omplin la nostra ciutat donant 
l'oportunitat de gaudir d'un café 
matiner, un bon gelat, un aperi-
tiu, un sopar o una copa amb els 
amics i amigues a la fresca, tot un 
goig, que a més a més contribueix 
a que els negocis que posen les 
terrassetes, puguen traure un ex-
tra per a pagar els seus impostos. 
Unes més boniques que altres 
açò és cert, però encara així, 
totes compleixen la seua funció 
estiuenca de donar plaer. 

Ara bé, com qualsevol moneda, 
les terrasses també tenen dues 
cares. Hi ha una normativa mu-
nicipal que és igual per a totes i  
s'hauria de complir. El consistori, 
com a màxim responsable hauria 
de vigilar que aquells negocis que 
posen terrasses complisquen la 
normativa pel bé de tot el veïnat 

i la seua convivència. Una nor-
mativa escrita que es va crear pel 
bé de la coexistència del veïnat 
no hauria de ser paper mullat 
en molts casos. La  normativa 
marca horaris, materials, mesures 
i molts més punts, però també, 
hauria de vigilar que el mal parlar 
en veu alta qual tenors d'aquells 
que pensen que sempre tenen la 
raó, no siga la cançó de l'estiu, 
que els jocs de taula no siguen  
un mal exemple per als xiquets 
i xiquetes que passen pel costat 
d'algunes terrasses escoltant 
el tro de la fitxa de dominó i la 
paraula malsonant del que perd, 
que independentment dels que 
guanyen o perden el partit del 

segle no semblen una baralla de 
galls.

Mentre avancem cívicament 
cap a un món millor, altra opció 
per a la convivència podria ser 
que, mentre hi haja terrasses po-
sades al carrer, els veïns d'aquells 
locals que no compleixen la 
normativa escrita, tinguen una 
compensació d'impostos.

Pot ser no tinguem prou policia 
per a vigilar el compliment de la 
normativa, pot ser els propietaris 
dels locals no es preocupen 
dels seus veïns, pot ser no ens 
queixem prou als responsables, 
pot ser caldria una gran revolu-
ció en millores, pot ser només 
s'hauria d'aplicar la normativa 
que hi ha, poden ser tantes co-
ses...

Però el que si que és cert, és 
que el benefici d'uns pocs no 
hauria de ser el maldecap de 
molts d'aquells veïns i veïnes que 
al llarg de tot l'any independen-
tment de l'oratge, també paguen 
els seus impostos.

                         Silsaro

FESTES

Amàlia Sabater Díez.

La xiqueta Amàlia Sabater Díez 
ha resultat enguany l'elegida 

com a Pregonera Infantil de les 
Festes de Setembre. 

Amb aquesta són tres les 
edicions convocades des de la 
regidoria de Festes del concurs 
per a elegir el xiquet o xiqueta 
que es dirigirà a la població des 
del balcó de l'Ajuntament la nit 
del 6 de setembre. Un any més 
l'alumnat de segon de primària 
va ser convidat a participar 
en aquesta convocatòria i ara 
sols resta que la guanyadora es 
prepare per a fer el seu pregó de 
festes. Juntament amb Alberto 
Yáñez, pregoner de les festes 
2018, Amàlia tindrà l'oportunitat 
d'animar els presents a la Plaça de 
la Sala a participar al màxim de 
les nostres festes.

La pregonera infantil té huit 
anys, estudia al col·legi públic 
Azorín i entre les seues aficions 
es troba la pintura. De moment 
no ha volgut avançar-nos què és 
el que més li agrada de les festes 
ja que diu que això haurem de 
descobrir-ho en escoltar el pregó 
que ha preparat. 

Elegida la 
pregonera 
infantil 2018

Amàlia Sabater serà la 
Pregonera Infantil enguany.
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Mira, a Antonio Muñoz Molina le pasa lo mismo que a ti en 
Nueva York, que con su inglés libresco se hace entender pero 

no comprende lo que le contestan. También le parece rápida el habla 
de la gente en la calle; ¡ves!, es normal, el idioma hay que aprenderlo 
hablando, no en los libros; es lo que le digo a mi compañero de viaje y 
lo que dice Antonio en su libro Ventanas de Manhattan.

A él cuando llegó a Nueva York le costaba dormirse por culpa del 
cambio de la hora, a Antonio me refiero, sin embargo yo caía rendida 
y  me dormía enseguida, sería por el cansancio acumulado de tanto 
patear Manhattan durante todo el día. El cansancio es como una resaca 
de sobre-estimulación, de no poder dejar de mirar las calles, las tiendas, 
los rascacielos, los restaurantes, las cafeterías, la gente, los semáforos, 
los monumentos, los museos, las fuentes, las plazas, las estatuas, los 
puentes, los ...., y si es de noche, los anuncios luminosos.

He vuelto de Nueva York con muchas ganas de saber más cosas sobre 
esa gran metrópoli y me he puesto a leer algunos libros que hablan de 
ella. Es como si me hubiera sabido a poco la estancia de siete días; me 
han quedado muchas cosas por ver, por descubrir, por admirar. 

Lo que no puedes aprender en el viaje lo haces al regresar; es lo que 
queda después de haber andado durante muchas horas por muchas 
calles y muchos jardines con monumentos; las ganas de saberlo todo 
sobre esa tierra y esas personas a las que, no en vano, la historia ha 
recordado en sus obeliscos, cuadros y demás estatuas.

Si te paras delante de un monumento, para apreciar el arte y la figura 
a la que representa, no te puedes quedar ahí y decir: ¡ah si!, es fulano 
de tal, ¡no!, simplemente tienes que averiguar quién es el fulano, qué 
hizo y a qué dedicaba el tiempo libre. Es lo que a mí me gusta hacer, es 
uno de mis defectos favoritos. 

¡He sido abducida por Manhattan! Me ha ocurrido lo mismo que 
cuando ves una película que te ha gustado mucho, o un libro que te 
deja huella, o una música que no puedes parar de tararear, que estás un 
tiempo pensando en ello y no se te va de la cabeza.  

 En realidad sólo he estado en Manhattan, no podría decir que he 
estado en Nueva York,  que es uno de los  cinco distritos o boroughs en 
los que se divide la ciudad, aunque cada uno de ellos podría pasar por 
otra ciudad independiente.

Aunque Manhattan sea la hija pequeña, la mimada, la consentida, 
aquella a la que todo el mundo adora, no podemos olvidar que tiene 
cuatro hermanos mayores: Brooklyn, Queens, Bronx y Staten Island. 

A Brooklyn llegué en el metro justo a la estación que está al lado 
del puente para cruzarlo andando y volver a Manhattan que es una 
de las cosas que recomiendan las guías de viaje que hay que hacer y, 
eso si, las vistas de Manhattan desde el puente quitan la respiración. 
Del Bronx dicen las guías que es un barrio peligroso por la noche, pero 
por si acaso ni de día puse los pies en él. Ni si quiera a Harlem, que es 
un barrio de Manhattan me dio tiempo a ir, y eso que tenía pensado 
escuchar gospel en una de sus iglesias.

Por Queens pasé en autobús cuando aterricé en el aeropuerto de "La 
Guardia" y cuando iba de regreso para despegar del "J. F. Kennedy", 
pues los dos aeropuertos se encuentran en ese distrito. Si Queens es 
poco conocido entre los turistas, Staten Island es el distrito olvidado. 
Como su nombre indica, es una isla, y a ella fui en el ferry para pasar 
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delante de la estatua de La Libertad y hacer fotos de Manhattan desde 
el mar, que es otra de las cosas que las guías recomiendan y además es 
gratuito. Es el distrito más verde de Nueva York, con casi doscientos 
parques y una superpoblación de ciervos, según dice la guía y que yo 
no llegué a ver.

Sólo Manhattan ha sido digna de mi admiración contando con el 
escaso tiempo de que disponía. Es fácil adivinar que sea el distrito 
más poblado y que todos los días de la semana duplique su población 
gracias al más de un millón de personas que trabajan allí y al turismo.

Lo que he admirado en Manhattan han sido sobre todo los rasca-
cielos, no en vano la llaman la ciudad vertical. El edificio del Empire 
State, al que hay que subir para contemplar las vistas desde la terraza, 
el Chrysler, el Rockefeller Center, el Flatiron Building, o el más alto por 
ahora, la torre World Trade Center que se levanta en el lugar donde 
estuvieron las Torres Gemelas. Además de eso está el pasear por Central 
Park y divisar el edificio Dakota donde vivió John Lennon, la plaza 
de Times Square, el Lincoln Center, Broadway o la Quinta Avenida; 
imposible enumerar las mil cosas que se pueden hacer en Manhattan.

Si con todo lo que os he dicho sobre Manhattan pareciera que ha 
sido lo que más me ha impresionado de este viaje, he de decir que lo 
más importante del viaje es lo que no he dicho. 

La estancia en Chicago, la fría "Ciudad de los Vientos"; en la mítica 
San Luis que es "La Puerta del Oeste”"y donde si he visto a los ciervos, 
o la tranquila Washington D.C., "Capital de los Estados Unidos", ha 
sido mucho más pausada, más provechosa, más entrañable y llena  de  
afectos que la tan nombrada Manhattan.

Recurriendo a las metáforas: si Manhattan ha sido un flash turístico, 
lo demás ha sido un destello en el corazón.

             Paqui Limorti Aracil

Manhattan
 “Cada viaje es una entidad, es distinto del resto de viajes. Tiene personalidad, temperamento, individualidad, carácter único. No hay dos iguales”.     
             John Steinbeck




